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ACTA DEL PLE DEL CONSELL MUNICIPAL DE LESBIANES, GAIS, TRANS, 
BISEXUALS I INTERSEXUALS DE BARCELONA  
 

Identificació de la sessió: 
 
Número: 1  
Data: 14 de desembre de 2021 
Caràcter: ordinari 
Horari: de 17.30 a 19.00 hores 
Lloc: sessió en format telemàtic 
 
 
Assistents 
 
Presidenta del Consell 
Laura Pérez Castaño, quarta tinenta d’alcaldia, de Drets Socials, Justícia Global, 
Feminismes i LGTBI  
 
Vicepresident associatiu 
Rodrigo Araneda Villasante, Associació Catalana per la Integració d’Homosexuals, 
Bisexuals i Transsexuals (ACATHI) 
 
Secretària tècnica 
Meritxell Sàez i Sellarès 
 
Representants dels grups municipals de l’Ajuntament de Barcelona  
Alberto Lacasta (per delegació de Laia Bonet) (GM PSC)  
Marcos Rodríguez (GM Cs)  
Anna García (GM BCN Canvi) 
Marc Borràs (per delegació d’Elisenda Alamany) (GM ERC) 
 
Entitats i altres organitzacions 
ACEGAL - Associació Catalana d’Empreses per a Gais i Lesbianes (Dani Morales)  
ATC Llibertat - Associació de Transsexuals, Intersexuals i Transgéneres de Catalunya 
(Gina Serra Insua) 
Associació Hispano-Sida (Ferran Pujol) 
Associació Stop Sida (J. Sebastian Meyer Guignard) 
Casal Lambda (Jordi Samsó) 
Chrysallis Catalunya (Claudi de Rialph) 
CJB - Consell de la Joventut de Barcelona (Clara Gené) 
Club Panteres Grogues (Toni Travieso Rodríguez) 
FLG - Associació de Famílies Lesbianes i Gais (Catalina Pallàs i Pico i Natàlia Vignatti) 
Fundació Privada Enllaç (Alejandro San Rafael) 
Gaylespol - Asociació de Policias LGTBI+ (Isabel Molina Martin) 
Gais Positius (Joaquim Roqueta) 
Gender and LGBT Lab (Maria Giralt) 
Generem! (Mar C. Llop) 
Plataforma LGBTIcat - Federació Plataforma d’Entitats LGTBI de Catalunya (Manuel 
Peinado) 
 
Sectorials de partits polítics, sindicats i altres organitzacions  
Carme Lleó (Junts per Catalunya) 
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Jordi Molinari Domingo (PDeCAT) 
Santos Félix i Farreras (UGT Catalunya) 
Félix J. Muruzábal Munárriz (Àmbit LGTBI CC. OO.)   
 
Departaments municipals i altres organismes  
Olga Arisó Sinués (cap del Departament de Promoció dels Drets de les Dones i 
LGTBI)  
 
Persones convidades 
Khalid Ghali (comissionat de Diàleg Intercultural i Pluralisme Religiós)  
Núria Serra (cap del Departament d’Interculturalitat i Pluralisme Religiós) 
Andrés Scagliola (equip investigador de l’estudi d’avaluació del Pla LGTBI) 
Roser Solà-Morales (equip investigador de l’estudi d’avaluació del Pla LGTBI) 
Gemma Brulles (Associació Ahora Dónde) 
 
Excusen l’absència 
Cristian Carrer (OCH - Observatori Contra l’Homofòbia) 
José Benito (GAG - Associació Grup d’Amics Gais, Lesbianes, Transsexuals i 
Bisexuals) 
Mònica Timón (Associació Pandora) 
 
Ordre del dia 
 
1. Salutació i benvinguda 
2. Lectura d’excuses i delegacions 
3. Presentació del pla Barcelona Interculturalitat 2021-2030 
4. Informació sobre l’estudi d’avaluació del Pla per a la diversitat sexual i de gènere.  
    Mesures per a la igualtat LGTBI (2016-2020) 
5. Presentació de la nova entitat al Consell Municipal LGTBI 
6. Informació sobre temes d’interès per al CMLGTBI de la presidència i vicepresidència 
7. Torn obert de paraules, si escau 
 

Desenvolupament de la sessió 
 
1. Salutació i benvinguda 
 
La presidenta obre la sessió, dona la benvinguda a les persones assistents i, a 
continuació, detalla l’ordre del dia d’aquest Ple. 
 
2. Lectura d’excuses i delegacions 
 
La secretària del Consell informa que la regidora Elisenda Alamany, del Grup 
Municipal d’ERC, delega la seva representació en Marc Borràs. Excusen l’assistència 
Cristian Carrer, de l’Observatori Contra l’Homofòbia (OCH), José Benito, de 
l’Associació Grup d’Amics Gais, Lesbianes, Transsexuals i Bisexuals, i Mònica Timón, 
de l’Associació Pandora. 
 
3. Presentació del pla Barcelona Interculturalitat 2021-2030 
 
El senyor Khalid Ghali, comissionat de Diàleg Intercultural i Pluralisme Religiós, 
presenta el pla Barcelona Interculturalitat 2021-2030: 
Exposa que la idea del desenvolupament del pla és proposar un acompanyament en la 
identificació de bretxes i també posar èmfasi en els elements que reprodueixen més 
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discriminació, com, per exemple, ser dona, del col·lectiu LGTBI, migrant i formar part 
d’una minoria, elements que travessen la persona com a eixos de discriminació. Així, 
quan es planteja l’abordatge d’aquestes situacions, és important trobar elements que 
reverteixin aquestes realitats. L’objectiu és acompanyar per minimitzar aquestes 
bretxes.  

Informa que el pla Barcelona Interculturalitat 2021-2030 està disponible per poder fer 
unes jornades o una formació per treballar des d’aquesta perspectiva i aprofitar 
d’aquesta manera la diversitat i potenciar-ne la riquesa.  

Des de la coneixença dels sistemes d’opressió que hi ha a la nostra societat i de com 
operen —generant privilegis en contraposició d’uns col·lectius, i la manera de 
jerarquitzar aquestes relacions—, s’observa que els col·lectius minoritaris tendeixen a 
dividir-se. Per tant, també és una aposta per teixir i potenciar les aliances que hi ha en 
la nostra diversitat, i, així doncs, revertir les desigualtats estructurals que es 
produeixen i es reprodueixen constantment.  

La presidenta agraeix la presentació i la feina que s’està fent des d’aquest àmbit. Des 
de l’equip de feminismes es van poder aportar propostes i idees. Es considera que 
encara queda molta feina per fer. Cal treballar el biaix que té la diversitat, per exemple, 
en l’Administració pública. Per tant, s’ha de treballar per canviar aquest sostre de vidre. 
Des d’aquesta mateixa Administració s’està fent la reflexió, ja que hi ha una divisió 
orgànica en què cadascú té la seva especialització, però treballar en una mirada 
interseccional no sempre és una feina fàcil. Es valora que és necessari poder integrar 
totes aquestes mirades i treballar en comú. Agraeix a Khalid Ghali, comissionat de 
Diàleg Intercultural i Pluralisme Religiós, i a Núria Serra, cap del Departament 
d’Interculturalitat i Pluralisme Religiós, la seva participació.  

 

4. Informació sobre l’estudi d’avaluació del Pla per a la diversitat sexual i de 
gènere. Mesures per a la igualtat LGTBI (2016-2020) 

La presidenta presenta l’investigador Andrés Scagliola i Roser Solà-Morales, part de 
l’equip encarregat de dur a terme l’avaluació del Pla per a la diversitat sexual i de 
gènere. Mesures per a la igualtat LGTBI (2016-2020). Andrés Scagliola, responsable 
d’aquesta recerca, és expert en polítiques per a la diversitat sexual i de gènere i un 
referent a la ciutat de Montevideo (Uruguai). 

El senyor Andrés Scagliola agraeix la invitació a participar en el Ple. I explica el procés 
d’avaluació del Pla per a la diversitat sexual i de gènere. Mesures per a la igualtat 
LGTBI (2016-2020): 

Presenta l’equip que està treballant en aquesta avaluació: ell mateix, com a 
investigador principal, Roser Solà-Morales, responsable de les tasques de gestió i de 
suport, i Miquel Missé, que fa tasques d’assessorament.  

Exposa que entenen l’avaluació com a part d’un camí que ve de lluny i que ha de 
servir per anar molt més enllà. Aquest recorregut es defineix com un procés complex, 
contextualitzat, polític i no només tècnic. I es considera un procés d’aprenentatge tant 
individual com col·lectiu, tant social com institucional. 

Un procés que es visualitza des d’una mirada diacrònica que es desenvolupa des de 
l’any 2010, amb l’avaluació el 2016, la nova proposta de pla, amb un seguiment i 
balanç el 2019 i, seguidament, una avaluació el 2021-2022, prèvia al desenvolupament 
d’un nou pla municipal sobre diversitat sexual i de gènere. Per acabar, destaca que 
està relacionat també amb el Pla de justícia de gènere. 
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Aquest procés s’ha desenvolupat en un context marcat per la pandèmia i els impactes 
que ha tingut en les persones LGTBI, i també per la circulació de discursos d’odi, els 
discursos homonacionalistes, els discursos transexcloents i els discursos 
abolicionistes, entre d’altres. Es conviu amb aquests debats en l’esfera pública i és 
important tenir-los presents. De la mateixa manera, s’ha consolidat el nou Govern de la 
Generalitat de Catalunya i la tramitació parlamentària de la nova normativa estatal, per 
exemple, avui s’ha enunciat una llei catalana amb relació a les persones trans. I, per 
acabar, els territoris, les identitats i els col·lectius emergents.  

El procés segueix l’estructura que té el pla, amb una atenció especial a la idoneïtat 
d’eixos, objectius, tipus d’actuacions, actuacions, calendari, pressupost i grau 
d’execució del pla en termes d’actuacions/indicadors d’execució. 

Té tres grans components: d’una banda, el canvi institucional, la qüestió més 
institucional i operativa; d’una altra banda, la ciutat de drets, la part més programàtica 
de polítiques sectorials, i, finalment, el component de governança, en què el Consell té 
un rol fonamental en l’avaluació. 

En el disseny de l’avaluació s’han definit tres eixos transversals: 

- La transversalitat de la mirada sobre la diversitat sexual i de gènere a 
l’interior de l’Ajuntament. 
 

- La participació de les entitats, col·lectius i organitzacions socials en tot el 
cicle de la política pública. 

 
- Els avenços, els obstacles i els aprenentatges envers l’aplicació d’una 

mirada interseccional tant en termes operatius com substantius. 

És un procés d’avaluació quantitativa i qualitativa. L’informe final valorarà tant les 
actuacions realitzades com el grau en què aquestes actuacions han permès assolir els 
objectius. De la mateixa manera se sistematitzarà l’aprenentatge i es proposaran 
recomanacions per al proper pla tant en termes institucionals i de continguts 
substantius i programàtics com també en termes de governança. 

Es planteja una primera fase (desembre 2021) en què es dissenyen les eines de 
revelació d’informació, es fa una anàlisi documental, es realitza la revisió de fitxes 
utilitzades a l’informe de seguiment i balanç del 2019 i es fan entrevistes exploratòries. 

En la segona fase (gener-març 2022) es farà una actualització de fitxes utilitzades en 
l’informe de seguiment i balanç del 2019, s’entrevistaran actors clau, es formaran 
grups de discussió amb referents institucionals i amb referents socials i també es farà 
un qüestionari en línia compartit amb un univers ampli d’actors. Durant aquesta fase es 
donarà un temps de reflexió per a les entitats, col·lectius i organitzacions per poder 
aportar una reflexió col·lectiva sobre aquest pla. 

En la tercera fase (abril-maig 2022) se sistematitzarà o s’analitzarà la informació, es 
redactarà un informe final i es farà una presentació i socialització de l’informe. 

La presidenta del Consell agraeix la presentació i obre el torn de paraula per parlar de 
la participació que el Consell tindrà en el pla.  

El senyor Rodrigo Araneda, vicepresident del Consell, considera que el més difícil 
d’avaluar és la transversalitat dels punts, i demana que es pugui explicar amb més 
profunditat com es faria aquesta avaluació.  

El senyor Andrés Scagliola, investigador, comenta que hi ha una primera línia de 
transversalitat amb el Pla de justícia de gènere, ja que ha sigut una aposta com a part 
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de les polítiques de gènere. També explica que el pla inclou la inclusió dels eixos i 
objectius de diversitat sexual i de gènere en diferents plans sectorials. Serà una 
mirada a la qual s’intentarà arribar mitjançant entrevistes amb altres agents clau que 
participen en altres plans, però amb aquesta perspectiva de gènere. I, finalment, 
mitjançant el grup de discussió de referents institucionals.  

La senyora Maria Giralt, en nom de Gender and LGBT, felicita la tasca que està fent el 
grup de recerca i comenta que pot comptar amb les entitats en el que sigui necessari.  

La senyora Olga Arisó, cap del Departament de Promoció dels Drets de les Dones i 
LGTBI, comenta que hi ha moltes ganes de començar a treballar amb els grups de 
discussió, i que d’alguna manera marcarà cap a on s’han de prioritzar les línies del nou 
pla.  

La secretària explica que enviarà un correu electrònic als membres del Consell per 
proposar la participació i es facilitarà tota la informació de manera concreta amb 
l’objectiu de recollir aquest retorn. 

La presidenta comenta que hi haurà tot el suport de l’equip tècnic i de les entitats i 
agraeix les aportacions i la feina que s’està fent.  

 

5. Presentació de la nova entitat al Consell Municipal LGTBI 

La secretària exposa que l’entitat Associació Ahora Dónde es va posar en contacte 
amb el Consell per conèixer el procés que s’havia de seguir per poder formar part del 
Consell i sol·licitar-hi l’entrada. Tot seguit, dona la paraula a Gemma Brulles. 

La senyora Gemma Brulles, en nom de l’Associació Ahora Dónde, agraeix l’oportunitat 
de presentar-se al Consell. L’associació s’anomena Ahora Dónde - Le Refuge, ja que 
s’inspira en altres entitats estrangeres que ajuden joves LGTBI que han estat rebutjats 
pel seu entorn familiar. És una associació sense ànim de lucre i s’adreça a joves, 
majoritàriament, majors d’edat. Comparteix que, si s’observen les dades, es veu molt 
clara aquesta necessitat d’entendre aquests joves, ja que, per exemple, entre el 25% i 
el 40% de joves sense sostre s’identifiquen com a LGTBI+ i com a causa comuna hi ha 
el conflicte i rebuig familiar. S’analitza també que els serveis i recursos que atenen 
persones sense llar no tenen una estructura adaptada per a aquests joves. Ofereixen 
un servei d’acompanyament, d’acollida, de programació d’activitats, de formació i 
d’inserció professional. Consideren que una de les propostes clau són les famílies 
d’acollida de les quals disposen. Explica que la junta directiva són perfils diversos i 
experts en LGTBI, i que tenen tot un equip de voluntariat d’unes vint persones 
organitzades en les diferents àrees. Comenta que han ajudat unes dotze persones i 
comparteix alguns dels testimonis. Per acabar, comenta que són una entitat 
permanent al Centre LGTBI. 

La presidenta agraeix la presentació i obre el torn de paraula a la resta d’entitats. 

El senyor Santos Fèlix, en nom del sindicat UGT, felicita la presentació i comparteix 
que, per coneixença d’un altre recurs, explica que tenien conflictes de convivència i 
que es trobaven joves sense recursos que acabaven de fer un procés migratori i 
demanaven l’acollida per rebuig de la seva família. Destaca que es trobaven amb 
problemàtiques difícils de conciliar.  

La senyora Gemma Brulles, en nom de l’Associació Ahora Dónde, comenta que coneix 
el recurs del qual parla i que aquesta associació està adreçada a tota mena de 
persones que necessitin aquesta atenció, en el cas d’Ahora Dónde, atenen persones 
residents de l’Estat espanyol, independentment de l’origen, ja que un dels objectius és 
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reparar el vincle familiar. Finalment, comenta que són joves que de cop i volta es 
troben en aquesta situació i sense recursos, i, per tant, treballen per aconseguir una 
renda mínima per a aquests casos. 

La senyora Katy Pallàs, en nom de l’Associació de Famílies Lesbianes i Gais (FLG), 
agraeix aquesta iniciativa, pel fet que considera que és una realitat molt invisibilitzada. 
Pregunta si hi ha algun usuari o usuària que hagi fugit de les teràpies de conversió. 
 
La senyora Gemma Brulles, en nom de l’Associació Ahora Dónde, comenta que 
directament de les persones que atenen no, però que sí que s’ha comentat amb l’equip 
de voluntaris i voluntàries que tenien constància d’aquests casos i es va proposar que 
poguessin anar a l’associació i acompanyar-los. 
 
La presidenta comenta que al Ple hi ha unanimitat en l’acceptació d’Ahora Dónde com 
a membre del Consell.  
 

6. Informació sobre temes d’interès per al CMLGTBI de la presidència i 
vicepresidència 

La presidenta informa els membres del Consell sobre els temes d’interès:  

Comenta que està molt contenta, ja que s’han fet molts actes, aniversaris, jornades, 
etc. Destaca la jornada anual del Centre LGTBI i considera que hi ha hagut un esforç 
molt important per part de les entitats i de l’equip tècnic. També felicita la senyora Katy 
Pallàs per la feina que s’ha fet en la jornada Memòria en Femení, que ha posat un 
tema de molt interès sobre la taula i també ha estat molt emocionant el reconeixement 
a Empar Pineda. 

Explica que, en la línia propositiva de taules LGTBI en tots els districtes de la ciutat, es 
considera que hi ha més impuls i teixit associatiu en unes zones de la ciutat, i en 
d’altres no n’hi ha tant, però s’està aconseguint que es vinculin equipaments de 
diferents temes (juvenils, centre cívic, esportiu, etc.). S’observa que hi ha capacitat per 
generar teixit i aturar els discursos d’odi des de la proximitat i l’àmbit comunitari. 
Detalla que es va fer una formació a les professionals en diversitat sexual i de gènere. 

S’està començant a treballar per un mes de juny que hi hagi una programació des de 
la descentralització i que s’arribi a tots els territoris.  

Comenta que es va lliurar la Medalla d’Honor a l’Associació Grup d’Amics Gais, 
Lesbianes, Transsexuals i Bisexuals (GAG) i va ser un moment molt emocionant.  
 
El senyor Rodrigo Araneda, com a vicepresident del Consell, informa que la Fundació 
Enllaç serà l’entitat que representarà el Consell LGTBI a la taula que treballa els temes 
de soledat. 
 

7. Torn obert de paraules 

El senyor Manuel Peinado, en nom de la Plataforma de les Entitats LGTBI de 
Catalunya, exposa que estan preocupades per la situació que s’està vivint a la 
Comunitat de Madrid. Explica que els drets van per davant de qualsevol estratègia 
política i que s’hauria de donar suport a les companyes. Informa que es farà un acte 
conjunt per mostrar el rebuig i la situació d’alerta davant d’aquesta situació i per 
reclamar unes lleis que siguin estatals. 
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La senyora Katy Pallàs, en nom de l’Associació de Famílies Lesbianes i Gais (FLG), 
reforça l’explicació de Manuel Peinado i fa una crida a la suma de totes les persones 
possibles per reivindicar aquests drets que s’estan vulnerant. D’altra banda, 
comparteix que Europa ha obligat Bulgària a donar la documentació a un infant d’una 
família de dues dones lesbianes que viuen aquí, però com que una d’elles és búlgara 
no volien facilitar la documentació. Finalment, explica que la jornada Memòria en 
Femení va anar molt bé i espera que no quedi com un fet aïllat i es continuïn fent 
accions i programacions en aquesta línia. Considera que és una tasca de les entitats 
visibilitzar referents en el marc de la lluita dels drets LGTBI.  
 
La senyora Natàlia Vignatti, en nom de l’Associació de Famílies Lesbianes i Gais 
(FLG), es presenta com a nova representant de l’entitat al Consell Municipal LGTBI. 
 
El senyor Claudi de Rialph, en nom de l’Associació Chrysallis, explica que és la 
primera vegada que participa en el Consell i aprofita el torn obert per presentar-se com 
a nou representant de l’entitat en aquest òrgan de participació. 
 
El senyor Rodrigo Araneda, com a vicepresident del Consell, proposa que el Consell 
hauria de plantejar la creació d’una figura o premi sobre diversitat sexual i de gènere. 

La senyora Olga Arisó respon que és un debat que està sobre la taula, ja que les 
entitats consideren que l’homenatge a la senyora Empar Pineda hauria d’haver estat 
un reconeixement més ampli en l’àmbit institucional. 

El senyor Manuel Peinado, en nom de la Plataforma de les Entitats LGTBI de 
Catalunya, comenta que s’havia parlat de passar-ho al següent Ple o permanent.  

La presidenta del Consell dona per acabat el Ple i aixeca la sessió. 

 

 


